
ديدگاه

گفت وگو با مهندس میرمحمد تقی دانایی هوشیار- مدیرعامل شرکت نساجی حجاب شهرکرد

اشاره:
به کیفیت تولیدات مجموعه تحت مدیریت 
خود اطمینان کامل دارد و نقش خود را در 
فروتنی  با  مجموعه،  توسعه  این  و  رشد 
خاصی که از وی سراغ داریم؛ چندان موثر 

ندانست! 
هدف اصلی از انجام مصاحبه با مدیرعامل 
کسب  شهرکرد،  حجاب  نساجی  شرکت 
اطلاع در مورد تولید چادر مشکی توسط 

این مجموعه تولیدی است. 
بررسی های  »در  دانایی  مهندس  به  گفته 
اقتصادی پروژه تولید چادر مشکی، از دو 
بررسی  مورد  را  مربع  متر  میلیون   15 تا 
قرار دادیم و به مقایسه یکدیگر پرداختیم. 
سطح قابل قبول و دارای صرفه اقتصادی 
 2 در  یعنی  است،  مربع  متر  میلیون   1۰
میلیون متر مربع هیچ گونه توجیه اقتصادی 
باعث  که  دلایلی  از  یکی  و  ندارد  وجود 
کوچک  شرکت های  برخی  موفقیت  عدم 
حجم  می شود،  مشکی  جادر  تولیدکننده 
اندک تولیداتشان است و به همین نسبت 
را  بازار  در  رقابت  و  عرضه  قابلیت  قطعاً 

نخواهند داشت.« 
نبودن  یا  بودن  مورد  در  از وی  که  زمانی 
می کنیم؛  سوال  مشکی  چادر  مافیای 
معتقد است »واردات چادر مشکی، قدمت 
بسیاری دارد و این کالا جزو مواردی است 

که هیچ گاه در ایران تولید نشده است. 
که  کنم  اعلام  قطعیت  با  نمی توان 
هم  دلیلی  و  خیر  یا  دارد  وجود  مافیایی 
این  در  درگیری  و  تنش  ایجاد  برای 
تولیدکننده  یک  به عنوان  نمی بینم.  زمینه 
یک  به  مربوط  سیاست گذاری های 
و  می کنم  دنبال  را  تولیدی  مجموعه 
مشکی  چادر  مافیای  مورد  در  قضاوتی 

انجام نمی دهم.«

بیوگرافی و سوابق فعالیت در صنایع نساجی
هستم.  لاهیجانی  اصالتاً  و   1346 سال   متولد 
تحصیلات ابتدایی و دبیرستان را در زادگاهم سپری 
کردم.  در ابتدا تمایل بسیاری به تحصیل در رشته 
مهندسی برق داشتم اما به دلیل بروز یک اشتباه در 
هنگام انتخاب رشته، مهندسی نساجی دانشگاه صنعتی 
اصفهان به عنوان رشته و محل دانشگاهم تعیین شد. 
هیچ گاه از تحصیل در این رشته ناراضی نبوده و نیستم. 
افتخار می کنم که هم دانش آموخته رشته مهندسی 
نساجی هستم و هم تحصیلات دانشگاهی ام را در 
دانشگاه صنعتی اصفهان انجام داده ام.  فعالیت حرفه  ای 

در صنایع نساجی را سال 1368 
در »شرکت بافته های فومنات 

رشت« و همزمان با مدیریت 
شریفی«  جاوید  »آقای 

به عنوان معاون بخش 
آغاز  تکمیل 

کردم و افتخار شاگردی »آقای مهندس رودباری« 
و  رفتم  ایران«  فخر  »شرکت  به  سپس  داشتم.  را 
مسئولیت سالن تکمیل به بنده واگذار شد؛ طی هفت 
سال حضور در این مجموعه به  سمت هایی مانند رئیس 
سالن تکمیل، رئیس کنترل کیفیت، مدیر مهندسی 
صنعتی، مدیر تولید و معاون کارخانه منصوب شدم. 
در »شرکت ترومل و بافت ایرانشهر« مسئولیت های 
متعددی مانند مدیریت کارخانه، قائم مقام مدیرعامل 
و در نهایت مدیریت عاملی را پذیرفتم. دو سال در 
در  سال  دو  و  شهرکرد«  حجاب  نساجی  »شرکت 
»شرکت الوان ثابت« به فعالیت ادامه دادم و سپس 
 به »شرکت روین شیمی- نماینده دای استار در ایران« 
رفتم. مدت بسیار کوتاهی صرفاً به دلیل تعهدات 
آقای مهندس  بسیار عزیزم  به دوست  اخلاقی 
احمد امامی به »شرکت ایران مرینوس« رفتم و 
پس از آن بار دیگر به شرکت نساجی حجاب 
شهرکرد بازگشتم. علاوه بر این نایب رئیس 

متخصصین  جامعه  مدیره  هیئت 
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1   برگزاری همزمان سه نمایشگاه بین المللی نساجی، فرش و پوشاک در شهریور را می توان مهم ترین رویداد صنعت نساجی 
کشورمان در ماه پایانی تابستان دانست؛ نمایشگاه هایی که برگزاری همزمان آنها، دیدگاه های مثبت و منفی صاحبنظران و منتقدان 
را به خود اختصاص داد. موافقین برگزاری همزمان نمایشگاه های نساجی، معتقدند این همزمانی سبب می شود تا نمایش بزرگتری از 
توان صنایع نساجی و پوشاک به نمایش گذاشته شود و مسئولین و بازدیدکنندگان نمایشگاه با گستردگی و عظمت این صنعت بیشتر 
آشنا شوند؛ از طرفی منتقدین هم بر این باورند که فلسفه برگزاری چنین نمایشگاه هایی توسعه بازار و کسب و کار است نه خوشایند 

مسئولین! 
منتقدین بر این باورند که اصولاً نمایشگاه های تخصصی در سراسر دنیا کارکردی ویژه و منحصر به فرد دارند و اصولاً مخاطبین خود 
را خواهند داشت و برگزاری همزمان این سه نمایشگاه سبب می شود شرکت هایی که در هر سه حوزه فعال هستند، نتوانند با کیفیت 
مناسب در این سه رویداد شرکت کنند؛ اگرچه این همزمانی سبب افزایش بازدیدکنندگان می شود ولی باید توجه داشت که با توجه 
به ماهیت این سه نمایشگاه مخاطبین آن نیز متفاوت می باشند؛ در نتیجه این افزایش بازدیدکنندگان لزوماً موجب افزایش مخاطب 

تخصصی و توسعه بازار غرفه گذاران نخواهد بود.
راهگشای  می تواند  نساجی  مختلف  تشکل های  و  برگزارکنندگان  و  مجریان  خود  طریق  از  نظرسنجی هایی  انجام  تردید  بدون 
برنامه ریزی های آتی در این خصوص باشد و امیدواریم در این فرصت موجود تا تدوین جدول نمایشگاهی سال آتی شرکت های 
سهامی نمایشگاه های بین المللی توافقی در این خصوص صورت گیرد تا ضمن افزایش روزهای بازدید، تعیین ساعات مناسب بازدید، 
زمان مناسبی هم برای این رویداد در نظر گرفته شود تا برگزاری چنین نمایشگاه های تخصصی، کارکرد واقعی خود را که توسعه بازار 

و سودمندی غرفه گذاران است؛ پیدا کند. 

2    استعفای دبیر اتحادیه تولید و صادرات صنایع نساجی و پوشاک در اوایل مهرماه از دیگر اخباری بود که لازم دانستیم در سرمقاله 
این شماره به آن اشاره کنیم و ضمن عرض خسته نباشید خدمت مهندس مهدی یکتا که هشت سال مسئولیت دبیری این اتحادیه 
را برعهده داشت و آرزوی سلامتی، سربلندی و توفیق روزافزون برای ایشان؛ امیدواریم این اتحادیه در انتخابات هیئت مدیره پیش 
روی خود با انتخاب چهره های موثر و کارآمد بتواند همچون گذشته در عرصه های مختلف برنامه ریزی و تصمیم سازی این صنعت موثر 

و مفید باشد.

3    ابلاغ آئین نامه اجرایی ماده 13 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز یکی دیگر از رویدادهای ماه گذشته بود که بدون تردید در 
ماه های آتی از کارکردهای مثبت و منفی آن زیاد خواهیم شنید. اگرچه لزوم مبارزه با قاچاق کالا برای همه موافقین و مخالفین این 
طرح مشخص است اما شیوه های عملی و اجرایی در مبارزه با قاچاق و ساماندهی عرضه محصولات و حمایت از تولید ملی مورد بحث 
جدی منتقدین دولت در این خصوص است. تحلیل آمارهای ارائه شده توسط سازمان های مسئول بیانگر این واقعیت است که بخش 
عمده ای از قاچاق کالا از مبادی اصلی ورود کالا به کشور و تحت عناوین مختلفی نظیر بداظهاری، کم اظهاری و سوء استفاده از فساد 
اداری و قوانین موجود و شرایط ویژه مناطق آزاد صورت می گیرد. برخی منتقدین بر این باورند که تمرکز دستگاه های اجرایی برای 
محدود ساختن این ورود بی رویه در مرزها به مراتب ساده تر از برخوردهای تنش زا و ضربتی در مراکز عرضه است؛ ضمن این که تغییر 
رویکرد دولت یازدهم -که در ماه های ابتدایی فعالیت خود طرح شبنم را به دلایل مختلفی ناکارآمد دانسته بود- در دستورالعمل جدید 
با تخصیص شناسه کالا به محصول درصدد ردیابی کالاست نیز از جمله مواردی است که تحلیل ها و بایدها و نبایدهای بسیاری را به 

همراه داشته است.
بدون تردید توجه به دیدگاه های موافق و مخالف در این خصوص و به کارگیری خرد جمعی در تدوین و اجرای دستورالعمل های 
مربوطه و اعمال اصطلاحات موردنیاز در شیوه نامه های اجرایی این قانون می تواند در کاهش میزان قاچاق موثر باشد؛ ضمن این که 
نباید فراموش کرد حمایت از تولید ملی صرفاً در مبارزه با قاچاق کالا نیست و قوانین و مقررات مزاحم بسیاری در کشور وجود دارد که 
اصلاح آنها و در بسیاری از موارد، اجرای صحیح برخی از قوانین موجود نظیر قانون رفع موانع تولید می تواند نقش موثری در رقابتی 

کردن محصولات داخلی داشته باشد که خود به خود قاچاق کالا را بی معنی خواهد نمود. 

مدیرمسئول

ت از تولید 
ن در حمای

اصلاح قوانی
ن راه مبارزه با قاچاق 
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